
Nacionālās trīspusējās sadarbības padomes 
sēdes protokols 

Rīgā                                                              Nr.1                       2008.gada 28.janvārī 

 

Sēdi vada 

Arodbiedrību puses vadītājs                                    Pēteris Krīgers 

 

Piedalās: 

no valdības puses: 

1. Ministru prezidents I.Godmanis 

2. Labklājības ministre I.Purne 

3. Veselības ministra I. Eglīša vietā, Valsts sekretāra vietniece L. Ruškule 

4. Ekonomikas ministrs  K. Gerhards 

5. Tieslietu ministrijas valsts sekretāra vietā, TM Juriskonsults B. Skara 

6. Finanšu ministrs A. Slakteris 

7. Satiksmes ministrijas valsts sekretārs N. Freivalds 

8. Izglītības un zinātnes ministrijas Valsts sekretārs  M. Gruškevics 

9. 

Reģionālās attīstības un pašvaldību lietu ministra E. Zalāna 

vietā Finanšu departamenta direktora vietniece  Stratēģiskās 

plānošanas nodaļas vadītāja 

V. Smirnova 

no darba devēju puses: 

1. LDDK viceprezidents  T. Tverijons 

2. LDDK prezidents V. Gavrilovs 

2. LDDK ģenerāldirektore E.Egle 

3. LDDK padomes loceklis  I. Strautiņš 

4. LDDK viceprezidents K. Lipmans 

5. LPDDA priekšsēdētājs G. Strautmanis 

6. LDDK padomes loceklis V. Meļņiks 

7. LDDK viceprezidents V. Jākobsons 

8. LDDK viceprezidente A. Vīksna 

9. LDDK viceprezidents A. Zorgevics 

no arodbiedrību puses: 

1. LBAS priekšsēdētājs P. Krīgers 

2. Latvijas Industriālo arodbiedrību priekšsēdētāja R. Pfeifere 



3. LBAS priekšsēdētāja vietniece L. Marcinkēviča 

4. LBAS padomes locekle  M. Tomsone 

5. LSAB prezidente Z. Semjonova 

6. LBAS A. Muhlinkins 

7. LBAS LAKRS priekšsēdētājs J. Kalniņš 

8. LBAS LVSADA priekšsēdētājs V. Keris 

9. LIZDA priekšsēdētājas A.Harbacēvičas vietā priekšsēd. Vietn. J. Krastiņš 

uzaicinātās personas: 

1. LĀADA priekšsēdētāja D. Brūvele 

2. Veselības ministrijas VANA sekretāre S. Vasaraudze 

3. LBAS priekšsēdētāja vietnieks E. Baldzēns 

4. EM, Ekonomikas min. Valsts sekretāra vietnieks A. Liepiņš 

5. FM, Finanšu ministra padomnieks A. Miglavs 

6. ZM, Zivsaimniecības politikas dep. direktors N. Riekstiņš 

7. VK Komunikācijas departaments, vadītājas vietniece I. Greiškalna 

8. LDDK, LPAA O. Ozols 

9. LDDK J. Ūlis 

10. LM, Darba attiecību un sociālā dialoga nodaļas vadītāja I. Vjakse 

11. LDDK V. Rantiņš 

12. LBAS, LVPUFDA A. Jirgensons 

13. LM, Personāla vad. departamenta direktore T. Osipova 

14. LBAS, Sociālās drošības apakšpadomes sekretāre I. Homko 

15. TM I. Kocena 

16. LDDK, LDz. U. Magonis 

 

 

Protokolē 

 

NTSP Padomes sekretārs                  Inese Erģe 

Sēdi sāk plkst. 15:00 

 

Par NTSP 28.01.2009. kārtējās sēdes darba kārtības projektu. 

 

Nacionālās trīspusējās sadarbības padome nolemj: 

 

Apstiprināt sekojošu NTSP 2009.gada 28. janvāra kārtējās sēdes darba 

kārtības projektu: 

 

 

 



1. Par uzņēmējiem nepieciešamajiem finanšu instrumentiem 

tautsaimniecības stabilizācijai. 

Ziņo: Finanšu ministrija –A. Miglavs, Ekonomikas ministrija- A. Liepiņš. 

 

2. Par Starptautiskās darba organizācijas 2007. gada konsolidēto 

Konvenciju par darbu zvejniecībā (118. konvencija). 

Ziņo: N. Riekstiņš, Zemkopības ministrijas Zivsaimniecības politikas 

departamenta direktors. 

 

3. Par ārvalstu aizdevuma līdzekļu izlietojuma uzraudzības 

komisijas izveidi. 

(Nepieciešamie resursi komisijas izveidei) 

 

4. Nacionālās trīspusējās sadarbības padomes 2008.gada darbības 

pārskats. 

Ziņo: NTSP sekretārs I. Erģe. 

 

 

 

 

1. punkts. 

 

Par uzņēmējiem nepieciešamajiem finanšu instrumentiem 

tautsaimniecības stabilizācijai. 

Ziņo: Finanšu ministrija –A. Miglavs, Ekonomikas ministrija- A. Liepiņš. 
 

 

_____________________________________________________________ 

Par apspriežamo jautājumu izsakās:  

I. Godmanis, P. Krīgers, A. Miglavs, A. Liepiņš, V. Gavrilovs, Z. Semjonova, E. Egle, V. 

Rantiņš, M. Tomsone, E. Baldzēns, K. Gerhards, R. Pfeifere, T. Tverijons, I. Strautiņš, V. 

Keris, U. Magone, A. Slakteris. 



 

Diskusijas 

 

A. Miglavs un A. Liepiņš uzskata, ka valsts atbalsta  saņemšanai prioritāri 

būs jaunie projekti, kas orientēti uz eksportu, vai importu aizstājoši; 

dzīvotspējīgi uzņēmumi, kuru biznesa plāni pierāda spēju turpināt darbību 

vismaz 2-3 gadus.  

Ministru prezidents I. Godmanis uzskata, ka jaunie projekti nedrīkst būt 

prioritāri jo pašreiz ir situācija, kad jaunie uzsāktie jaunie projekti nav 

rentabli.  

V. Gavrilovs – vai šie atbalsta instrumenti būs pietiekoši, lai uzlabotu 

ekonomisko situāciju?  

A. Miglavs – nevar garantēt, jo nevar ietekmēt globālo tirgu, tas ir tas 

iespējamais risks.  

A. Slakteris uzskata, ka ja valsts ņems daļu risku uz sevi, tad bankas varēs 

atjaunot kreditēšanu. 

I. Godmanis – kad būs iespēja tikt atbalsta garantiju līdzekļiem un cik lieli 

būs līdzekļi? 

A. Miglavs -  Valsts budžeta saistību uzņemšanās par Latvijas garantiju 

aģentūras izsniegtajiem galvojumiem: 

• Galvojumi līdz EUR 3 milj viena aizdevuma ietvaros investīciju vai 

apgrozāmajiem līdzekļiem (t.sk., pret ārvalstu debitoru parādiem) 

• Valsts saistību lielums par izsniegtajiem galvojumiem 2009.gadā Ls 

100 milj.  

• Papildus ieguldījums LGA kapitālā 20 milj apmērā no ES fondiem. 

Ieviešana paredzēta no š. g. 9. marta. 

 

 E. Egle uzskata, ka Latvijas valstī ir ļoti ierobežoti resursi, lai sniegtu 

atbalstu ekonomikai, tādēļ tiek aicināts respektēt Tautsaimniecības padomē 

nolemto – eksportētājiem, kuriem ir eksports virs 1 milj.Ls, kuri strādā jau 3 

gadus, ir fondu rekomendācijas ir jāļauj strādāt. Jādomā, kā  gūt pabildus 

resursus stabilizējot banku sektoru, lai tomēr sniegtu kredītus uzņēmējiem. 

A. Miglavs – valsts garantēs finanšu līdzekļus ar Latvijas Garantiju 

aģentūras starpniecību. Visu nozaru uzņēmēji, projekti ir tiesīgi pretendēt uz 



pieejamiem atbalsta instrumentiem, pie nosacījuma – ja ir rezidējoša 

institūcija, kas šiem projektiem ir noticējusi. Valsts spēs prioritāri apmierināt 

šo nozaru uzņēmumu vajadzību pēc galvojumiem tajā apjomā, cik tas būs 

nepieciešams. 

M. Tomsone uzskata, dzīvotspējīgiem uzņēmumiem ir jābūt prioritāriem 

atbalsta līdzekļu piešķiršanā un tie ir jāsaglabā – prioritāri strādājošie 

uzņēmumi nevis tie, kas varētu rasties  nākotnē. 

K. Gerhards – jauns projekts netiek domāts jauns uzņēmums, bet esošo 

uzņēmumu pārstrukturizācija, izmanto struktūrfondus. 

U. Magone – vai tiks izveidoti saraksti ar noteiktiem kritērijiem, kuri būs tie 

uzņēmumi, kuri saņems atbalstu. Vai tie būs uzņēmumi ar eksportspēju – 1 

milj. Ls? 

A. Miglavs – ir divas prioritātes – eksports un importa aizvietošana. Saraksti 

netiks veidoti, tiks izstrādāti kritēriji galvojuma instrumentu saņemšanai. 

I. Godmanis – uzņēmumu saraksta esamība sarežģīs situāciju, tādēļ tāds 

netiks veidots Vajag arī banku piekrišanu, ka viņi turpina uzturēt 

kredītlīmeni.  

R. Pfeifere – pašreiz ir situācija, kāda bija Padomju savienībā, jo ir saražota 

produkcija, kura netiek realizēta, cilvēki ir bez darba. Kāda ir perspektīva 

uzņēmējiem, darbiniekiem, kas viņiem dos garantijas? Uzņēmējdarbība ir 

riska zona – ir lielas kredītsaistības. Kas kontrolēs situāciju bankās? 

A. Miglavs – varam rīkoties ar struktūrfondu programmām, nepieciešamības 

gadījumā pēc būtības tās pārskatīt, iespējams, ka ir jākonsultējas ar 

uzņēmējiem, darba devējiem un darba ņēmējiem. VID ir uzlabojis 

procedūras – ir veikta uzņēmumu ienākumu nodokļa pārskatīšana atbilstoši 

šodienas realitātei. PVN atmaksas sistēma uzņēmumiem ir pārskatīta un 

uzlabota. Neizbēgamā lieta, mēs nevaram atrisināt pārprodukcijas un 

uzrājumu jautājumu uzņēmumā. Ja uzņēmumi nevar pārkvalificēties, tad tas 

ir jāver ciet.  

V. Gavrilovs  - cik ir nepieciešami līdzekļi, lai glābtu tautsaimniecību, vai 

603 miljoni Ls ir tā summa, kas palīdzēs saglabāt ekonomiku? 

A. Miglavs – tā nauda nav tikai ekonomikas saglabāšanai bet arī projektu 

papildus finansēšanai  - palīginstruments struktūrfondu programmu apguvei. 

V. Gavrilovs – cik lieli līdzekļi nepieciešami, lai dotu impulsu ekonomikai? 



A. Miglavs – apmēram, piesardzīgi vērtējot, ja nenotiek lejupslīde, 

ekonomikas veicināšanai varētu pietikt ar  – 1 miljardu Ls. Bet ja situācija 

neuzlabosies, nepietiks ne ar 1 miljardu, 2 miljardiem latu. 

T. Tverijons – ja pie banku pārstāvjiem vērsīsies uzņēmēji ar projektu  - 

produkcijas palielināšanu, bet noliktavās ir neiztirgota produkcija, tad pat 

valsts garantijas nepalīdzēs šādiem uzņēmumiem. Bankas kredītus nedos. 

Šodien vismazāk jādomā, ko valsts var palīdzēt, nevar cerēt, ka kāds iedos 

naudu un atrisinās šo problēmu. Šodien problemātiskiem kredītiem bankās ir 

izveidojies uzkrājums – 365 miljonu Ls, bet valsts garantijas ir 200 miljonu 

Ls. Pēc mūsu prognozēm šie uzkrājumi līdz gada beigām var sasniegt ap 1 

miljardu līdz 1,5 miljardu Ls, tad ko glābs 200 miljonu Ls garantiju. Kā 

Valsts garantiju aģentūra dalīs garantijas, jo šodien bankas daudziem 

uzņēmumiem nedod kredītus, lauž kredītlīnijas, ne tādēļ, ka uzņēmums ir 

paaugstinātā riska grupā, bet pamatā ir informācija, ka nedrīkst dot. Ja banka 

atsaka uzņēmumam, ja ir atklāti krāpnieciski mēģinājumi, tad valsts 

garantijas derēs tikai tad, ja tās būs 100% vai valsts pārņem norakstītos 

kredītus. Lai valsts sniegtu palīdzību, tad vispirms ir jāprecizē, kam tā ir ļoti 

nepieciešama.  

I. Strautiņš – ja runā par piena nozari - par katru saražoto tonnu pienu valstī 

nodokļos tiek samaksāts no 40.00 līdz 60.00 Ls. Ir dažādi nosacījumi dažās 

ES valstīs. Vietēja produkta cena un kvalitāte mūs apmierina, varam pārdot 

produkciju, nevajag papildus kreditēšanu bet ir atbilstoši jāmaksā – 0.20 Ls 

par piena litru. Latvijas tirgū ir parādījusies produkcija, kur pārrēķinot  - 

piena cena ir 0.12 Ls litrā, tad pārstrāde ir jāaptur, jāmaksā, lai būtu 

konkurētspējīga cena. Jāpalīdz piena ražotājiem, vismaz piecām 

eksportspējīgām ražotnēm realizēt to produkciju, kas ir saražota. Tie ir 

uzņēmumi, kam ir sertifikāti un, kas var eksportēt produkciju.  

Par apmaksas sistēmu – mēs maksājam 2 reizes mēnesī lielajām zemnieku 

saimniecībām par saražoto produkciju. Par pārstrādāto produkciju – 60 līdz 

120 dienām, šeit ir vajadzīgs garantijas, jo pietrūkst apgrozāmo līdzekļi.  

V. Keris  - vai ir paredzēti finanšu instrumenti, lai atbalstītu sabiedrisko 

sektoru?  

A. Liepiņš – ja uzņēmējdarbība, vides uzņēmējdarbība šodienas tirgus 

apstākļos nespēj apgūt fondu resursu, tad var pārlikt šos resursus uz tām 

aktivitātēm, kas ir paliekošas – ceļi, infrastruktūra, energotaupīšana u.c.  

I. Godmanis – dalās pieredzē par Japānas un Korejas pieredzi krīzes 

pārvarēšanā. 



Nacionālās trīspusējās sadarbības padome nolemj: 

 

1. Pieņemt zināšanai Finanšu ministra padomnieka A. Miglava un 

Ekonomikas ministrijas valsts sekretāra vietnieka A. Liepiņa sniegto 

ziņojumu par „Par uzņēmējiem nepieciešamajiem finanšu instrumentiem 

tautsaimniecības stabilizācijai”. 

2. Izskatīt NTSP darba kārtības 1. jautājumu „Par uzņēmējiem 

nepieciešamajiem finanšu instrumentiem tautsaimniecības stabilizācija” un 

nākamos jautājumus skatīt ārkārtas sēdē, kura paredzēta š. g. 4. februārī. 

 

 

 

Diskusijas pieejamas audio formātā. 

Sēdi slēdz plkst. 17:00 

Sēdi vadīja                                                                                 P. Krīgers 

Protokolēja         I. Erģe 

  

 

 

Vīzas: 

I.Godmanis 

Ministru prezidents  

Valdības puses vadītājs 

2009. gada 28. janvārī 

V. Gavrilovs 

LDDK prezidents  

Darba devēju puses vadītājs 

2009. gada 28. janvārī 

 

 
 


